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Rok 2022 přinesl do Horšic nebývalé množství změn a novinek. Teprve 
letos se vlastně po dvouletém období světové pandemie COVID-19 vrátil 
život v obci do normálních kolejí. V mnoha ohledech se však směr těchto 
pomyslných kolejí změnil. Jednou z novinek roku 2022 je obnovení horšické 
kroniky.  

Naše obec, tedy vlastně její dvě místní části – Horšice a Újezd, a dokonce 
její tři samostatné základní sídelní jednotky - Horšice, Vitouň a Újezd, 
má bohatou kronikářskou tradici. Místní historii i každodenní starosti 
zdejších lidí popisují horšičtí kronikáři už více než 150 let. Kdo z vás se 
k horšickým kronikám někdy dostal, ať už v dřívějších dobách v jejich fyzické 
podobě nebo v současnosti v jejich podobě digitalizované, ví, jaké je to 
vzrušující čtení! Měla jsem možnost listovat v mnohých z těchto svazků. 
Pravda, některé roky, a dokonce desetiletí, přitáhnou vaši čtenářskou 
pozornost více a některé o dost méně, důležité ale je, že představu o životě 
v tomto kraji si podle nich můžete udělat rok po roce, a to téměř až do dneška. 
Jediným problémem je kupodivu právě současnost. V horšické kronice pár 
posledních let totiž chybí. 

Výzva k obnově a doplnění kroniky přišla na začátku roku 2022 a starosta 
Ing. Stanislav Dobrý ji adresoval mně. Rozhodnutí přijmout takto 
zodpovědný úkol nebylo jednoduché. Vždyť kronika by měla sloužit všem 
současným badatelům, ale i budoucím generacím zájemců o místní dějiny, měla 
by poučit, trochu snad i pobavit, a především zaznamenat jak události 
podstatné, tak detailní a pro zdejší život typické. Promýšlela jsem svůj čas, 
spoustu pracovních povinností ve firmě a také míru svých dosavadní vědomostí. 
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Na druhé straně však při tomto rozhodování stál můj velký zájem o život  
a lidi v Horšicích a také vyprávění nekonečného množství příběhů mého 
dědečka, který byl horšickým rodákem. V neposlední řadě bylo klíčové i moje 
vlastní rozhodnutí stát se horšickou občankou. Úkol vést kroniku jsem proto 
přijala a na práci se velmi těším. 

Jmenuji se Barbora Východská. Svou profesí jsem inženýrka ekonomie. Ze 
svého dosavadního bydliště v Plzni jsem se k trvalému pobytu v Horšicích sice 
přihlásila až loni, ale Horšice znám jako „své boty“ od dětství, neboť jsem 
tady trávila spoustu času u svých prarodičů. Nebyl snad jediný víkend  
a nejméně půlka prázdnin bez Horšic, bez procházek na Henigar, na Jindřín, 
na Skálu, bez rodinných setkání a bez návštěv u známých a zdejších kamarádů.   

Nad úkolem vést horšickou kroniku jsem přemýšlela, a mám plán. Mým cílem 
je vést kroniku, pokud možno, nového typu, takovou, která by odpovídala 
moderní době 21. století. Je jisté, že kroniky mají od nepaměti zaznamenávat 
místní dějiny, ale mám za to, že se svou formou musí také přizpůsobovat úrovni 
a potřebám doby. Doufám, že právě v takovém případě ji budou lidé zase číst.
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2020 
Rok 2020 byl rokem doslova převratným.  

Přinesl tolik nečekaných změn jako žádný jiný v posledním 
desetiletí. Doslova měnil životy většiny lidí na celém světě, tedy 
i v České republice, Horšice nevyjímaje. 

Na samotném začátku roku se z čínského města Wu-chan 
rozšířila nebezpečná nemoc, kterou během několika týdnů 
odborníci nazvali COVID-19. S končící zimou se nový virus, 
který nemoc způsobuje, objevil na jihu Evropy (v Itálii)  
a okamžitě nabral nebezpečnou rychlost směrem ke všem zemím 
kontinentu. Rychlému šíření nemoci napomohl jeden z výdobytků 
civilizace – letecká doprava. Lidstvo začalo boj s neviditelným 
nepřítelem. Zdálo se, že dlouhodobě zachvátí celý svět,  
a opravdu na dva roky převrátil naše osudy vzhůru nohama.   

V Horšicích, stejně jako v celé republice, nastala první opatření 
10. března. Vláda oznámila uzavření škol. Obyvatelé Horšic 
si možná ten den vzpomněli na chřipkové prázdniny, které jsme 
v našem kraji v posledních letech párkrát měli, poprvé však zažili 
dlouhodobé uzavření škol. Nikdo ještě netušil, že se protáhne 
na několik měsíců. Až do prázdnin se děti do školy nevrátily, 
ale přesto se učilo o sto šest. Online výuka začala téměř 
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okamžitě. Žáci všech 
pěti ročníků horšické 
školy, která skvěle 
prošla touto dobou pod 
vedením Mgr. Jany 

Tolarové, si postupně zvykali na nové vyučování formou 
videokonferencí. Náročné období později shrnul ve svém článku 
starosta obce: “I přes počáteční obavy si nakonec jak učitelé, tak 

žáci tuto formu pochvalovali jako vítané zpestření náročného období 

sociální izolace. Poděkování si místní pedagogický sbor zaslouží  

i proto, že tato forma výuky zdaleka nebyla obvyklá, a tak se naše 

škola připojila k průkopníkům v tomto směru.“ (zdroj: Horšicko, 
červen 2020, 21. ročník, číslo 107) 

Pak už opatření následovala jedno za druhým. 12. března ve 
14:00 byl vyhlášen nouzový stav s řadou omezení pro občany  
a podniky. 14. března se zavřela restaurační zařízení a téměř 
všechny další provozovny – zavřel i horšický hostinec. Naštěstí 
Horšice nezklamaly. Starosta Ing. Stanislav Dobrý a velitel 
SDH Vladimír Náprstek v této době nabídli různorodou 
pomoc. Hasiči prakticky okamžitě zajistili službu: 
„NÁKUP AŽ DO DOMU“. Ta byla určena občanům, 
kteří se obávali opouštět své domovy a potřebovali pomoc s nákupy 
potravin nebo vyzvedáváním léků. Starosta vyhlásil osobní pomoc 
při nutném přechodu k elektronickému vyřizování občanských 
náležitostí: „přes internet nebo mobil, ať je to například aktuální 
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zadávání odečtu elektroměrů nebo něco jiného, se na mě mohou 

telefonicky obrátit. Rád poradím nebo pomohu.“ (zdroj: 
Horšicko, březen 2020, 21. ročník, číslo 106) 

O půlnoci z 15. na 16. března Česko uzavřelo státní hranice. 
Naštěstí nikdo z Horšic, z Vitouně ani z Újezda v cizině 
neuvízl.  

Po mnoho měsíců jsme se potkávali jen v povinných rouškách. 
Nejen v těch zdravotnických, ale také v těch z domáckých 
„dílen“, které svými barevnými vzory mnohdy tíživé období 
osvěžily. Výrobu roušek pro spoluobčany v Horšicích, Vitouni  
a Újezdě nezištně zajistily samozřejmě ženy: Ellí z hospody, 
paní Magdaléna Skálová, 
Martina Kocandová, 
Anna Chvalová, Pavlína 
Jeníčková, Ivana Janečková 
a Pavla Černá. 

Následovalo ještě mnoho měsíců omezení, vládních nařízení  
a nepříjemných situací, které nikdo z nás dosud nezažil. Jaro  
a léto však přece jen přineslo krátké vydechnutí, s teplejším 
počasím polevila i pandemie. Horšice tehdy zažily další 
třeskutou událost. Všechno začalo v květnu, pro mnohé horšické 
občany však už o mnoho měsíců dříve. Hlavním tématem všech 
starostí se stala VODA. V posledních pěti letech totiž 
mnohým začala ve studnách dramaticky klesat její hladina. 
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„Věc“ se dostala tak daleko, že některým voda došla úplně. 
Obecní zastupitelstvo se po několika jednáních k problému 
postavilo věcně, racionálně a příkladně! Zvítězil názor, že  
21. století vyžaduje globální řešení. Odborné firmě zastupitelé 
zadali vypracování studie, jak na zásobování pitnou vodou, tak 
na stavbu obecní kanalizace. Společné řešení těchto dvou 
problémů by naše vesnice zbavily mnohaletých těžkostí a posunulo 
by je do nového tisíciletí!  

Úvodní debaty s občany proběhly 19. června a 10. července ve 
sportovní hale v Horšicích. Starosta Ing. Stanislav Dobrý  
a zástupce odborné firmy představili plánovaný velkorysý záměr. 
Návrhy různých variant byly pro všechny občany předem 
strukturované na webu obecního úřadu a přesvědčivě prezentované 
při společné debatě. Podle očekávání zazněly od horšických, 
vitouňských i újezdských obyvatel názory různorodé, i když 
výhody projektu byly od počátku nezpochybnitelné. Obecní 
vodovod každého místního občana zbaví starosti o vlastní čistou 
pitnou vodu, o nepříjemné dopady extrémních výkyvů počasí 
s dlouhými obdobími sucha a o ekologické řešení odpadů. Pro 
obec je také vstupenkou do moderní doby a do norem Evropské 
unie, které by přišly tak jako tak. I když jsme zatím na začátku 
rozhodování a plánování, první krok už byl učiněn.  

Na konci roku proběhl dotazníkový průzkum mezi občany všech 
tří obcí, v němž se více než tři čtvrtě občanů Horšic, Újezda  
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a Vitouně vyjádřilo „PRO“ zbudování centrální kanalizace  
a předběžně se zavázalo připojit se na tuto infrastrukturu.   

Kéž by už bylo možno vyhlížet další kroky. Je jasné, že samotné 
práce nezačnou dříve než za tři až pět let. 

Podzim se v Horšicích vydařil, i když nezačal úplně bez 
problémů. Jedním z nich bylo počasí, které neblaze zasáhlo   
22. srpna při druhém ročníku Horšického hudebního odpoledne. 
Skupina Agnes Rock byla připravena hrát k tanci a poslechu 
až do pozdního večera, ale celodenní vydatný déšť přivedl na 
horšické hřiště jen několik skalních tanečníků. Asi tři desítky 
se jich nakonec sešly, ale loňskému úspěchu letošní akce zůstala 
bohužel mnohé dlužna. Ať žije Horšické hudební odpoledne 
2021! 

Pořádný podzim začal 1. září. Nejen že po dlouhé době 
odstartovala normální „škola“ v tradičních třídách, ale také 
v čerstvě vylepšené budově! Pro mateřskou školu vyrostla na 
zahradě skvělá věžová sestava, na niž přispěla Nadace ČEZ 

částkou 95.327 Kč. 
Děti nově čekala síť na 
šplhání, lanový most, 
lezecká stěna a skluzavka 
a také prostranství před 
vstupem do MŠ bylo pro 
větší bezpečí vyasfaltováno. 
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Dětí je v horšické školce totiž dost a dost, letos šest nových 
„žáčků“. 

Děti z I. stupně také nastoupily do komfortnějších prostor 
s novými pákovými vodovodními bateriemi v celé škole, se třemi 
novými umyvadly v druhém patře školy, s novými toaletami pro 
prvňáčky a s venkovním umyvadlem na školní zahradě. Bohužel, 
děti si užily těchto novinek jen pár týdnů. Druhá vlna pandemie 
uzavřela české školy již 12. října 2020 a trvala do konce 
školního roku. Distanční výuka však v Horšicích nebyla 
problémem!  

COVID nezastavil ani další stavební projekty v Horšicích  
a Újezdě! Renovovalo se, asfaltovalo, zařizovalo  
a vybavovalo. Nový 
povrch dostala místní 
komunikace kolem 
rybníka, prostranství 
pod starou hasičskou 
zbrojnicí, sjezd 
z hlavní silnice 
k domu čp. 120 a nejbližší okolí sportovní haly. Alespoň 
z toho nejhoršího se dostala cesta na Henigarov, kde obec 
nechala zalepit díry v asfaltu. Škoda jen, že do Luhu nebyla 
tatáž oprava důslednější.  
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V Újezdě přibyla nová autobusová zastávka v podobě praktické 
a úhledné dřevostavby. Od léta bude příjemnější pro starostu, 
zastupitele i občany také čas strávený na obecním úřadě. 
Kancelář byla pěkně přestavěna a vybavena novým moderním 
nábytkem.  

V posledních třech měsících roku 2020 se život v Horšicích, 
ve Vitouni i v Újezdě opět zpomalil, a tak jako v celé republice 
velmi zkomplikoval! COVID-19 nastoupil s novou silou  
a s ním přišla nekonečná a stupňující se krizová opatření, 
nouzové stavy a nařízení vlády. Zažili jsme mnoho nových 
ministrů zdravotnictví, z nichž někteří vydrželi doslova jen 
několik dní, zažili jsme nedobrovolnou práci z domova a zatím 
nepoznané omezení občanského života, v zimních měsících dokonce 
zákaz cestování mimo vlastní obec. Konec se dal jen těžko 
odhadnout, ale po roce a půl se přece jen přiblížil! Společným 
úsilím vědy, medicíny a přístupu všech rozumných lidí byl virus 
po dvou letech zahnán na ústup. Nezmizel z tohoto světa, ale 
v Evropě i v Horšicích dnes skomírá přemožen novými léky  
a vakcínami. Žijeme přece ve 21. století!  

V České republice virus „potkal“ na své nečekané misi od roku 
2020 dosud (2023) celkem 4.578.856 lidí. 
V Horšicích jich onemocnělo podle statistik Ministerstva 
zdravotnictví několik desítek.
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2021 
Rok 2021 všichni očekávali s nadějí. S nadějí na konec 
pandemie, na návrat do svých zaměstnání, do škol  
a do normálního života. Přišel však rok doslova turbulentní. 
Zpočátku nevypadal moc dobře vlastně nikde! COVID si stále 
„bral“ lidské životy, v jeho bezprostřední návaznosti sevřela 
Česko i další země pronikavá inflace. Evropská unie se otřásla 
odchodem Velké Británie v procesu zvaném brexit  
(Britain = Británie a exit = vystoupení), poprvé v moderních 
dějinách sportovci na Olympiádě (v Tokiu) měřili své síly bez 
účasti diváků a ústředními výzvami na celém světě se stalo 
omezení výroby a všeobecná energetická krize.  

Jisté zklamání přišlo i v Horšicích, neboť v průběhu roku se 
ukázalo, že plánovaná stavba požární nádrže, kterou si všichni 
místní již vysnili jako nové koupaliště, se z ekonomicko-
technických důvodů neuskuteční. Jak však rok 2021 
pokračoval, přinesl postupně přece jen i mnoho radostných chvil 
a nesporných úspěchů v naší obci i v celé zemi. 

15. ledna začala v České republice úplně první registrace lidí  
k očkování proti COVID-19. Vítězné tažení proti pandemii 
začalo. Popravdě, vedla k němu ještě poměrně dlouhá  
a dramatická cesta, vždyť jen v roce 2021 virus usmrtil         
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25,5 tisíce obyvatel naší 
země. Bylo to nejvíce od 
konce druhé světové války  
a přes jednu šestinu úmrtí  
(18 %) měl na svědomí 
právě tento koronavirus (zdroj: Český statistický úřad, 
22.6.2022). Již od začátku pandemie se však vědci po celém 
světě usilovně snažili vyvinout bezpečnou vakcínu. Právě na jaře 
2021 byly schváleny v České republice první dvě a následovaly 
další. Nyní je v EU registrováno už pět vakcín ze všech 
existujících. 

Během celého roku 2021 se nechalo v Česku naočkovat alespoň 
jednou dávkou vakcíny více než 74 % lidí starších 16 let.   
V přehledných statistikách najdeme samozřejmě i Horšice, 
Vitouň a Újezd, a tak o naší společné obci můžeme pochvalně 
říci, že se do celostátního průměru úspěšně dostala. Horšice po 
prvním roce dostupné vakcíny vykazovaly 61,6 % očkovaných 
první dávkou. Z 352 obyvatel starších 16 let zůstalo 
neočkovaných celkem 135, což plně odpovídalo průměrným 
číslům, neboť proočkovanost byla od počátku (a je dosud) ve 
velkých městech o něco vyšší než na vesnicích. (zdroj: Ústav 
zdravotnických informací a statistiky ČR, 8.1.2022) 

Covidový „život“, odkázaný často jen na elektronické prostředí, 
přinesl v jistém ohledu i pozitivní novinky. 27. března 
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odstartovalo v ČR sčítání lidu, které poprvé v historii nabídlo 
širokou možnost účasti on-line. Sčítání v naší obci, která je 
rozdělena na tři samostatné základní sídelní jednotky – 
Horšice, Vitouň a Újezd – přineslo výsledek 421 obyvatel. 
(zdroj: Český statistický úřad: Výsledky sčítání 2021 – 
otevřená data) Toto číslo nebylo popravdě žádným překvapením, 
neboť v posledním desetiletí se počet obyvatel nijak dramaticky 
neměnil. Jak už to bývá, ruku v ruce s odchodem známého 
člověka přichází zrození nového života. Stejně tak i v Horšicích 
jsme se během roku museli rozloučit se třemi našimi dlouholetými 
obyvateli, ale mohli jsme naopak přivítat nového občánka 
v podobě Markétky Stachové.  

Přehledná tabulka počtu obyvatel v Horšicích - místních částí 
Horšice (včetně Vitouně) a Újezd (zdroj: Český statistický 
úřad; údaj k 1.6.2021): 

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 

432 413 419 419 414 409 410 419 429 433 427 421 

Po dlouhém čase života v pandemii uvítali všichni obyvatelé 
Horšic, Vitouně, Újezda, ale i dalších vesnic v okolí, obnovení 
tradičních akcí anebo naopak aktivity zcela nové. K těm 
tradičním patřil v pořadí 3. ročník Horšického hudebního 
odpoledne. Uskutečnilo se 7. srpna v Újezdě na mobilním pódiu 
u hospody „Na Kanárku“, k tanci a poslechu hrála skupina 
Turbo Revival. Tuto akci stejně jako vloni déšť sice neminul, 
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ale konečný jednoznačný úspěch zajistila skvělá příprava  
a spousta detailů: stany zapůjčené místními hasiči pro „mokrou 
variantu“, sezení pro většinu hostů pod přístřeškem u hospody,  
a to jich přišlo nejméně 150, rozličné možnosti občerstvení  
a samozřejmě skvělá muzika. Lidé se po dlouhé době opravdu 
dobře pobavili, atmosféra byla vynikající a o vydařeném dni se 
pak mluvilo ještě dlouho. 

Další příjemné chvíle přinesl podzim. Horšice zůstaly i v tomto 
roce lákavým místem pro žáky z mnohých okolních vesnic. Nový 
školní rok 2021/2022 „přivítal“ ve škole 9 prvňáčků  
a 3 nové žáky. V posledních letech patří ke skvělým tradicím, 
které v Horšicích rozvíjí především paní ředitelka Mgr. Jana 
Tolarová, šerpování nováčků v první školní den, předání 
uvítacího glejtu a malých dárečků. Všem tedy musí být jasné, že 
chodit v této době do školy v Horšicích, znamená nejen zažít 
opravdu kvalitní výuku, ale také spoustu zajímavých  
a nápaditých akcí, dobré nálady a objevných zážitků. Díky za 
to! 

Horšickému zastupitelstvu se v roce 2021 podařil skvělý 
obchod. V hodnotě 210 tisíc 
Kč získalo od původních 
majitelů 2 pozemky, které jsou 
pro obyvatele velmi významné, 
i když každý zcela jiným 
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způsobem – rozsáhlý hřbitov u kostela sv. Matěje včetně okolí 
pomníku a obecní hřiště. První kroky po úspěšné koupi zastupitelé 
naplánovali na hřišti. V první fázi chtějí využít dvě věci: 
dostupné finanční dotace a návrhy místních obyvatel na vybavení 
hřiště. Obojí by pak v budoucnu mohlo zajistit moderní 
multifunkční areál se zázemím, šatnami, občerstvením  
a upraveným okolím. Je jisté, že pokud se dílo podaří, 
s nadšením ho budou využívat děti i dospělí! 

Plánované aktivity se v tomto roce 
vydařily i Mysliveckému sdružení 
DIANA Horšice. Začalo to 
15. září pěkným a funkčním 
zastřešením studánky v Dolckém 
lese a pokračovalo o několik dnů 
později instalací dřevěného sezení  
u kapličky svatého Huberta ve 
stejné lokalitě. Cíl zajistit pěkné prostředí pro sezónní hony, 
myslivecká setkání a odpočinek při loveckých cestách je tak zas 
o kus blíž.  

Bylo několik situací během roku, které, přestože nakonec 
dopadly šťastně, způsobily všem zúčastněným minimálně zvýšení 
krevního tlaku. Tedy alespoň dočasně a alespoň těm, kteří  
o nějaké krizové situaci vůbec věděli. Jednou z nich byla 
nenadálá havárie v budově školy na počátku léta. Ucpaný odpad 
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vyžadoval doslova pohotovostní řešení a okamžitý řemeslný zásah, 
pokud nemělo být poničeno nové zařízení pro děti. Za přítomnosti 
starosty a s plným nasazením pana Miroslava Janečka ml. 
z Vitouně se situaci podařilo zvládnout až po celonoční práci. 
V brzkých ranních hodinách bylo nebezpečí zažehnáno a děti  
i rodiče mohli dál nerušeně spát, aniž by kdokoli o nočním 
dobrodružství vůbec něco tušil. Děkujeme! 

Poslední vydařenou akcí roku byl Vánoční jarmark. Vrátil se 
po roce pandemie jako místní tradice, navíc lepší, úspěšnější  
a v každém slova smyslu bohatší! Organizátorky, Ing. Lenka 
Krejčí z Horšic a Jana Plášilová z Vitouně, od počátku 
jarmark plánovaly jako podporu horšické škole. Výtěžek 
20.206 Kč byl pro ně proto jistě potěšující. Dík patří poslat 
do několika stran – organizátorkám za výborný nápad a jeho 
realizaci, dětem ze školy za zdařilé výrobky a v neposlední řadě 
všem ochotným obyvatelům, kteří pro jarmark nezištně připravili 

spoustu pracných rukodělných předmětů 
i domácích dobrot. Výsledkem byla 
nejen hodnotná částka odevzdaná při 
vánočním setkání o den později 
ředitelce školy Mgr. Janě Tolarové, 
ale i skvělý pocit sounáležitosti všech 
místních obyvatel a účastníků 
jarmarku, ať už přijeli odkudkoli
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2022 
Pro rok 2022 si většina z nás vysnila 12 pokud možno 
obyčejných měsíců. Klidnou práci, nejlépe žádné převratné 
události a také definitivní konec všem omezením, opatřením  
a nařízením, která přinesly roky předcházející. Skutečnost byla 
však hned od prvních týdnů trochu jiná. Rok 2022 nenechal 
v klidu téměř nikoho ani ve světě, ani v naší zemi a zcela jasně 
ani v Horšicích.  

Nových tíživých témat, která nám zneklidňovala život, se 
navrstvilo s postupem měsíců několik. Záležitostí číslo 1 se stala 
energetická krize v podobě dramatického zvýšení cen elektřiny  
a plynu, která se projevila už v předcházejícím roce krachem 
některých dodavatelských firem, z nichž nejvíce lidí pocítilo 
zhroucení distributora Bohemia Energy a dalších. Do dnešního 
dne neskončilo citelné zvyšování inflace, která vyšroubovala 
spotřebitelské ceny v prosinci 2022 o 14,4 % ve srovnání 
s dobou před hospodářskou krizí. Posledním velkým problémem, 
který se zpočátku zdál poměrně vzdálený a také těžko uvěřitelný, 
se stala válka na Ukrajině, kterou napadla armáda sousední 
Ruské federace 24. února 2022. 

Život už je takový a nepříjemnosti bude přinášet asi vždycky. 
Kdo chce a kdo umí, vidí však kolem sebe i spoustu věcí 
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příjemných a pozitivních. A v Horšicích, ve Vitouni i v Újezdě 
k tomu máme příležitostí rozhodně dost! Rok 2022 jich pak 
přinesl ještě víc. 

Je totiž jasné, že se tu žije dobře. Svědčí o tom mnohé. Jedním 
z důkazů je např. poměrně vysoký počet dlouhověkých obyvatel, 
kteří dovršili tímto rokem skvělého věku přesahujícího 80 let. 
Jsou jich více než dvě desítky. Nejstaršími občany v našich třech 
obcích v tomto roce byli paní Anna Fořtová (91 let) a paní 
Anna Pykalová (92 let).   

Důvodů k pěknému životu je u nás mnoho. Začněme jedním 
z těch zjevných, totiž mnohými sportovními aktivitami, turnaji, 
soutěžemi a sportovními dny, které organizují nejčastěji místní 
občanské organizace, obecní úřad nebo samozřejmě také horšická 
škola. Lednové počasí na začátku roku příliš sportování nepřálo, 
v únoru se ale začalo ve velkém. Jako první proběhl Pouťový 
turnaj o pohár starosty ve stolním tenisu, který zorganizoval 
zastupitel Ing. Pavel Vránek 26. února ve sportovní hale.  
12 přihlášených hráčů reprezentovalo různé okolní obce, a tak 
na konci víkendového 
klání putovní pohár  
na rok „odcestoval“ 
z Horšic spolu s vítězem 
Michalem Čermákem.  
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Na květen byla připravena tradiční akce Šlajsova 55. 
„Pětapadesátku“ letos zorganizovali hasiči z Újezda  
14. května a celou tradiční memoriální akci garantoval 
Miroslav Sikyta st. Možná by bylo dobře na tomto místě 
připomenout jméno i osobu Josefa Šlajse, a především tragickou 
událost, která ho stála život v roce 1945.  Horšická kronika 
k této době uvádí doslova: „V sobotu, 19. května 1945, kdy při 

obkličování hloučku uprchlých německých vojáků v lese „Nevěrná“, 

byl postřelen četnický strážmistr Josef Šlajs z Horšic do spodní části 

těla a při převozu do nemocnice do Klatov, zemřel vykrvácením. 

Zůstala po něm vdova a 2 malé děti předškolního věku. U lidí byl 

oblíben za svoje chování za okupace. Pochován byl v Chudenicích, 

rodišti jeho manželky, za velké účasti lidí z Horšic i okolí.  Zdejší 

TJ Sokol mu na místě nechala postavit žulový pomník, který byl 

k uctění jeho památky slavnostně odhalen 26. srpna 1945.“  Od 
konce druhé světové války letos uběhlo 77 let. Je moc dobře, že 
i po tak dlouhé době si naše obce připomínají rodáka, který se 
stal jednou z posledních válečných obětí v naší zemi.  

ŠLAJSOVA 55 
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A sportovalo se dál! Soutěž v požárním sportu proběhla           
4. června v Dolcích, samozřejmě i s horšickou účastí. Na Den 
dětí 11. června se v mnohých disciplínách utkali naši nejmenší 
na horšickém hřišti a ti dospělí si znovu zahráli stolní tenis   
17. prosince ve sportovní hale při Vánočním turnaji. 
Turnajovému vítězi Ivanu Černému, který byl u nás hostem, 
všichni srdečně blahopřejeme. Jinak je ale jasné, že v Horšicích 
je ping-pong prostě třeba víc trénovat! V horšických barvách byl 
nejúspěšnější pan Jiří Vránek na 4. místě. Rozhodně však za 
organizaci celé akce patří poděkování Ing. Pavlu Vránkovi. 

Horšice nabídly v tomto roce také mnoho kulturních příležitostí. 
Tančilo se, sousedsky posedávalo a také oslavovalo při 
významných výročích.  Příležitosti k tanci byly třeba 26. února 
na Pouťové zábavě, kde hrály skupiny Darall a Turbo Revival 
Plzeň, nebo 28. srpna na Horšickém hudebním odpoledni ve 
sportovní hale se skupinou Sifon Rock. Různých posezení 
s opékáním buřtů či s jinými letními aktivitami bylo také dost 
a dost jak v Horšicích, tak v Újezdě, navíc se některé z nich 
daly organizovat doslova pod novou střechou na horšické návsi. 
Je dobře, že se lidé baví. Stinnou stránku však může přinést  
i dobře zorganizovaná zábava, zvlášť je-li k ní pro některé 
zapotřebí alkohol. Právě zmíněná únorová akce přinesla zprvu 
radost, ale nakonec velké neštěstí. Ten večer stál život mladého 
člověka. Nechť je toto memento varováním pro všechny. 
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Nejméně se těšily zájmu horšických občanů tradiční státní 
svátky. V českém kalendáři je jich nejvíc na podzim, a snad 
právě tato zpomalená doba před příchodem zimy zapříčinila často 
de facto nulovou účast na jejich oslavách. Obvyklé oficiality 
a náplň těchto volných dní jsou po pravdě letité a mnohdy od dob 
I. republiky neměnné, přesto by si však určitě zasloužily větší 
pozornost. Jako příklad uvedu akci, kterou velmi působivě  
a doslova pietně zajistili horšičtí hasiči 28. října. Vznik 
republiky v roce 1918 se téměř od začátku její existence oslavuje 
kladením věnců na významných místech národní či místní historie. 
Následné zábavě však nikdo nikdy nebránil, naopak byla 
samozřejmostí už od 
dvacátých let 
minulého století.  
U pomníku pod 
kostelem se nás však 
letos sešlo jen 9,  
a to včetně družstva 
SDH. Škoda, ale 
i tak to bylo moc pěkné! 

Opravdu velké množství aktivit bylo v Horšicích během roku 
připraveno pro děti. Svoji nabídku měla základní a mateřská 
škola, obecní zastupitelstvo i různé další místní organizace. 
Ve škole děti zažily od jara do podzimu divadlo, karneval, 
výrobu dárků, výlety za poznáním a také několik netradičních 
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setkání a besed. Příjemné bylo vyprávění o masopustních zvycích 
a vyprovázení zimy v podobě staroslovanské Morany, další 
přínosná akce připomněla velikonoční tradice a s velkým ohlasem 
se setkal také letos premiérový Myslivecký den, který proběhl 
18. prosince. Celou akci připravil a také vedl pan Miroslav 
Janeček ml. z Vitouně, člen Mysliveckého sdružení DIANA 
Horšice. Uspořádal ji jako odměnu dětem mateřské a základní 
školy za sbírání žaludů a kaštanů pro daňky ve vitouňské oboře 
a zaměřil ji na aktivity v oblasti znalostí lesa, zvířat i rostlin 
a zásad myslivosti. Nadšení dětí zajistila kromě poutavého 

vyprávění úspěšného myslivce také 
řada představených trofejí a malé 
dárky za správné odpovědi ve 
znalostních úkolech. V podstatě 
ihned po besedě bylo jasné, že 
z této akce se stane v Horšicích 
nová tradice.  

Další novinkou pro horšické děti, ale i pro všechny malé zájemce 
z okolí, se stala dětská knihovna v Horšicích s řadou titulů, 
které zajistil obecní úřad. Nová knihovna byla slavnostně 
otevřena 27. června a představila moc pěkné knížky i stolní hry, 
které jsou od té doby dětem k dispozici. Od léta nabízí také 
jednou týdně čtenářský klub a možná i další akce. Zatím se 
uskutečnilo na konci října např. halloweenské odpoledne. 
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Opravdu skvělé možnosti pro děti, jak v Horšicích trávit 
hodnotně a zajímavě volný čas!  

V Horšicích se letos poměrně hodně zkrášlovalo, upravovalo  
a budovalo. I v této oblasti se některé akce v naší obci staly už 
tradičními, jiné byly příjemnou novinkou. 24. dubna bylo 
tradiční téměř všechno: celonárodní akce Ukliďme svět, její 
sesterská odnož Ukliďme Horšice, také obvyklý sraz v 9:00 
na návsi, očekávané sbírání odpadků do plastových pytlů (na 
konci jich bylo 200 kg), ale kupodivu také ne zcela vysoký 
počet účastníků. Přišlo 20 dobrovolníků včetně dětí. Ale může 
to být také tak, že si pozvánky nikdo nevšiml a příští rok to 
bude lepší!  

Zato novostaveb a nových instalací si musel všimnout každý! 
První objekt, který otevřel letošní „stavební“ sezónu, není sice 
ani největší, ani nejdražší, ale Horšice doslova posunul do  
21. století. Je to Z-Box na návsi v Horšicích! Tento typ 
Zásilkovny je konečně moderním řešením služeb v obci, kde je 
otevírací doba pošty pochopitelně velmi omezená.  

Další stavební přípravy 
probíhaly od zimy do začátku 
jara zřejmě především 
v domácích dílnách, ale od 
května už se skutečně stavělo,  
a to především ze dřeva. První 
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sestava laviček určená k odpočinku na cestě do Luhu byla 
instalována nad domem pana Jiřího Janečka. Je moc pěkná  
a praktická, proto se do budoucna počítá s dalšími posezeními 
na místech, které vytipují sami občané.  

V červnu už to šlo ráz na ráz! Projednání instalace radaru 
k měření rychlosti automobilů v Újezdě, osazení kamerového 
systému na návsi v Horšicích, dokončení a kolaudace nových 
toalet pro sportovní halu a první fáze výstavby dřevěné pergoly 
na návsi v Horšicích. V srpnu zase Újezd a nová čekárna na 

autobusové zastávce na návsi. 
V Újezde to ale zdaleka 
ještě není všechno! Po 
dlouhodobé úpravě příjezdové 
cesty od Týniště, která je od 
podzimu 2022 doslova 
perfektní, můžeme očekávat  

i rekonstrukci celé újezdské spodní návsi.  

V září se stavělo ještě u školy. Na zahradě „vyrostl“ pro 
venkovní výuku dětí pěkný a rozlehlý dřevěný altán. Horšická 
ZŠ je rozhodně školou pro 21. století.  

Podzim přinesl ještě dokončení druhé etapy výstavby dřevěné 
pergoly zastřešující areál pro odpočinek a zábavu před obchodem 
v Horšicích. Tečku za celým projektem pak představovalo 
vybavení novým vkusným a masivním nábytkem. 
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Na listopad byla naplánována už poslední akce. Navenek 
nepřinesla nic viditelného, nic nového, většina obyvatel ji možná 
ani nezaregistrovala, ve skutečnosti však možná dala popud 
k největší změně naší doby. Na louce mezi Horšicemi  
a Újezdem provedla odborná firma průzkumný vrt, který měl 
zajistit hydrologické podklady pro plánování dalších kroků ve 
výstavbě centrálního vodovodu a kanalizace v obci. Výsledek 
předčil všechna očekávání a rozptýlil dosavadní obavy  
o vydatnost pramenů pro zajištění tak rozsáhlého projektu. Hned 
první vrt odhalil dostatečně silný zdroj spodní vody, otázkou 
zatím zůstává její kvalita. Teď snad už bude jen otázkou času, 
kdy se u nás začne stavět!  

Dobrý život je vždycky „o lidech“. Na tak malém prostoru, 
jakým jsou Horšice, Vitouň nebo Újezd se někdy shodnou  
a někdy ne! To ale není vůbec důležité v případě, že se všichni 
dokážou spojit, když je třeba. V našich obcích se k tomu 
naskytla příležitost v tomto roce několikrát, a je nanejvýš 
příjemné zjistit, že soudržnost lidí u nás „funguje“. Nejde jen 
o pocit, že je o obec dobře postaráno, ale i o to, že v případě 
nečekané události někdo pomůže. Něco takového jsme zažili 
třeba po silné jarní bouři 20. května, kdy vítr srazil vzrostlý 
strom na cestu u pomníčku Filomeny Pánkové. Pomoc přišla do 
hodiny! Zajistili ji hasiči místního SDH pod vedením velitele 
Vladimíra Náprstka.  
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Uvedu ale ještě alespoň dva příklady potěšitelné sounáležitosti 
místních obyvatel. Téma první: Ukrajina. Od začátku března 
začalo Česko přijímat uprchlíky z válčící země. Jak uvedl 
starosta obce Ing. Stanislav Dobrý: „… i v naší obci jsou lidé, 

kteří pomáhají Ukrajincům prchajícím před hrůzami války. 

Několik ukrajinských rodin (žen a dětí) u nás již našlo ubytování  

u soukromých osob. Mnoho občanů přispělo a přispívá finančně ať 

už prostřednictvím obce nebo samostatně.“ (zdroj: Horšicko, srpen 
2022, 23. ročník, č. 114) Naše nynější ukrajinské 
spoluobčanky, paní Iryna a Olena, se v létě zapojily do života 
obce a podílely se na úpravě veřejné zeleně. 

Téma druhé: Vánoční jarmark. Všichni ho známe již od roku 
2017, letos se na konci listopadu 
uskutečnil už jeho pátý ročník. Známe 
i organizátorky, Ing. Lenku Krejčí 
z Horšic a Janu Plášilovou 
z Vitouně. A také víme, že jarmark 
je rok od roku lepší a úspěšnější. Od 
začátku je skvělou akcí především 
s ohledem na hlavní zaměření, pro 
které vznikl: pro finanční podporu 
horšické školy. Letošní výnos byl rekordní: 28.582 Kč.  
Tento rekord patří všem zúčastněným, návštěvníkům, kteří 
nakupovali, ale především horšickým, vitouňským a újezdským 
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dárcům krásného jarmarečního zboží! Co lepšího si ještě přát?!? 
Snad jen aby příští jarmark znamenal nový rekord! 

Předvánoční atmosféru doplnilo letos již počtvrté setkání občanů 
na návsi v Horšicích. K programu podvečera první adventní 
neděle patřilo slavnostní rozsvícení vánočního stromu, pěvecké 
vystoupení školního sboru, sváteční proslov starosty a v neposlední 
řadě slavnostní předání finančního výnosu Vánočního jarmarku 
ve Vitouni ředitelce školy.  

Soudím, že ve zprávě o letošním roce v Horšicích by neměly před 
samým koncem chybět údaje, které místní život nejen provázejí, 

ale doslova jej určují. Je to samozřejmě počasí. Jak 
se tedy žije na místě našich tří obcí?  V naší 
zeměpisné poloze si užijeme všeho! Největší mráz 
přišel 18. prosince. V noci teplota klesla na          
-17°C, a to už mnozí s obavami kontrolovali 
vodovodní řad. Kdo má rád teplo, přišel si na své 
v červnu (19.6.), kdy největší „pařák“ vyhnal 
teploměr na 36°C. Jak říkám, u nás si na své 

přijde každý. 

Pro poslední ze všech kapitol, které vyprávěly o roce 2022 
v naší obci, jsem vybrala téma doslova osudové pro všechny občany 
Horšic, Vitouně a Újezda: volby do obecního zastupitelstva ve 
dnech 23. a 24. září. Jedinečnou možnost podílet se na 
organizaci života v našich obcích si pravděpodobně v těchto dnech 
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neuvědomili zdaleka všichni, neboť volební účast v okrsku 
Horšice tvořila jen lehce nadpoloviční většinu obyvatel, 
konkrétně 53,08 %. Volební lístky obsahovaly celkem  
11 jmen, volilo se do sedmičlenného zastupitelstva. Dík patří 
všem, kteří měli zájem pro svoji obec se politicky angažovat, 
blahopřání pak všem, kteří získali nejsilnější podporu občanů. 
Podle počtu získaných hlasů to byli: dosavadní starosta        
Ing. Stanislav Dobrý (140), Jaroslav Vachovec (127), 
Ing. Lenka Krejčí (124), Vladimír Náprstek (120),  
Ing. Pavel Vránek (108), Miroslav Janeček ml. (102) 
a Bc. Petr Grünthal (66). Většina horšických zastupitelů 
obhajovala svoji dosavadní funkci, nově v následujících 4 letech 
na obecním úřadě v Horšicích budou prosazovat zájmy občanů 
Ing. Lenka Krejčí a Bc. Petr Grünthal.  

O necelý měsíc později, 19. října, bylo již vše domluveno. Na 
veřejném zasedání zastupitelstva složili všichni zastupitelé 
předepsaný slib, zvolili nového starostu obce a rozdělili si 
kompetence v konkrétních výborech. Uvolněným starostou se pro 
příští období stal jednomyslnou volbou opět Ing. Stanislav 
Dobrý, novým místostarostou byl zvolen Jaroslav Vachovec  
z Újezda. Kontrolní výbor budou napříště zastupovat  
Ing. Pavel Vránek (předseda), Miroslav Janeček ml.  
a Bc. Petr Grünthal, činnost finančního výboru zajistí 
Vladimír Náprstek (předseda), Ing. Lenka Krejčí  
a Bc. Petr Grünthal.  
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Závěrečnou akcí volebního období bylo setkání obyvatel ve 
sportovní hale v Horšicích 21. října. Starosta při této 
slavnostní příležitosti představil nové zastupitele a jejich 
kompetence, poděkoval aktivním občanům a představil plány do 
následujících let. V uvolněné diskusi pak občané představovali 
také návrhy na dílčí zlepšení života ve svých obcích. Příkladem 
může být návrh SDH v Horšicích na založení kroužku 
všestranných dovedností dětí nebo návrh pana Pavla Draksla na 
obnovení donedávna oblíbeného turnaje v karetní hře Prší. 

Těšíme se! Na příští aktivní kroky všech zastupitelů v obcích, 
na nové nápady a na rozjezd velkých investičních akcí. Přejeme 
mnoho ZDARU! 
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2023 
Rok 2023 v Horšicích, ve Vitouni a v Újezdě byl 
mnoholičný! Mrazivý i horký, všední i výroční, v mnohém 
klidný, ale i dramatický.  

Rok mrazivý i horký. 

Sníh a mráz přišel koncem ledna a pak až v prosinci. Od první 
prosincové noci sněžilo a sněžilo. 
4. 12. sníh pokrýval celou 
republiku, takže i dvorky              
a zahrady v Horšicích, ve 
Vitouni a v Újezdě zahalily až 
40centimetrové závěje. Naopak 
opravdu nebývalé horko uhodilo 
na konci jara. Tropický byl 
červen i červenec. 15. den prázdnin bylo ve stínu 38°C. Člověk 
ani nemusí sledovat dlouhodobé statistiky, aby rozpoznal, že 
poslední desetiletí je každé následující léto teplejší a teplejší. 
Pro místní zemědělce je to starost, pro dojíždějící pracující 
úmorné období, pro děti ale prázdniny, jaké mají být. Jen kdyby 
bylo v Horšicích nebo v Újezdě kde se pořádně vykoupat. Snad 
někdy… 
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Rok všední i výroční. 

Všedních dnů bylo v roce 2023 dost. Celkem 250, což 
znamená 2 tisíce odpracovaných hodin (máte-li 8hodinovou 
pracovní dobu). Za to si už nějaké volno člověk zaslouží. 
Pomineme-li víkendy, bylo v Čechách, jako každoročně, svátků 
celkem 13. Není to ani moc (tak například na Srí Lance mají 
pracující 25 svátků za rok), ale ani málo (v Nizozemí nebo 
ve Velké Británii je totiž jen 8 volných dní ročně).  

Svátky se v Horšicích slavily, jako vždy, pěkně a příjemně. 
Začalo to Velikonocemi. Tradiční 
„řehtání“ dětí odstartovalo 6. 4. v šest 
hodin večer za dohledu p. Radka Vlčka. 
I v následujících třech dnech se ve 
vyzdobených domech a chalupách našich 

tří vesnic oslavovaly svátky jara za zvuku řehtaček a básniček 
koledníků.   

Zdobilo a slavilo se i o několik týdnů později, i když trochu 
dobrodružněji. 30. 4. se sešli zájemci o přípravu májky na 
horšickém hřišti. Vztyčit 26metrovou májku nebylo jen tak, ale 
námaha se vyplatila. Opentlenou smrkovou špici bylo vidět ze 
všech příjezdových cest do Horšic po celý rok. A že se společná 
práce také kolektivně oslavila při opékání buřtů u ohně, je jisté.  
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Výročí a oslavy pokračovaly! Členové SDH Horšice tradičně 
položili věnec u pamětního kamene pod kostelem 8. května, tedy 
v den ukončení I. světové války před 78 lety.  

Den dětí 1. 6. se sice trochu posunul, ale oslava věnovaná dětem 
s názvem „Z pohádky do 
pohádky“ 28. 5. se vydařila      
i tak. Barevné fáborky 
rozmístěné po vsi naznačovaly, že 
pohádková stezka pro horšické, 
vitouňské     a újezdské děti vedla 
od dřevěného sezení nad 
Horšicemi (nad Janečkovými) směrem na hřiště. Dík za tuto 
pěknou akci patří opět hasičům!  

Dětem i dospělým, hlavně rodičům školních dětí, byla určena 
další horšická oslava! 21. 5. se na zahradě ZŠ a MŠ sešli 
všichni, kteří měli zájem prohlédnout si úpravy zahrady horšické 

školy. A stály za to! 
Považte: patrová budova 
dnešní malotřídky pochází 
z roku 1910, a tak letos 
slaví 113 let. Přes své 
stáří je dnes pohodlnou     
a moderní školou, skvělým 

prostředím pro vzdělávání. Má soudobé vybavení, působivou 
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výzdobu nápaditými dětskými pracemi, na rozdíl od jiných škol 
dokonce i speciální regionální 
učebnice “Horšická vlastivěda“ 
od PaedDr. Heleny Východské. 
To všechno při květnové oslavě 
doplnil nový rozlehlý dřevěný 
altán zamýšlený pro vzdělávací 
účely v teplých slunných dnech. 
Věřte, nevěřte, jeho autorkou je 
bývalá žačka této školy Veronika 
Pecháčková. Ale to není zdaleka všechno! Přibyly “hmatové 
stezky“ na zahradě pro poznávání přírodních materiálů, 14 
ovocných stromů různých odrůd, záhonky určené k péči dětí 
v pracovní výchově, a nakonec hmyzí hotel. Stejně jako všechny 
ostatní prvky na zahradě ho můžete vidět ze silnice vedoucí okolo 
školy. Jistě si všimnete, že není jen “hotelem“ pro různé druhy 
hmyzu, ale se svou výškou přesahující 2 metry spíš 
“mrakodrapem“. A kolik tohle všechno může stát? Inu, dost. 
Dotace na revitalizaci školní zahrady v Horšicích činila 
1.230.000 Kč. Stála hodiny práce především starostu     
Ing. Stanislava Dobrého, který ji nakonec zajistil v této 
závratné výši. A tak lze na konci roku 2023 jen říci, že učit 
se v horšické škole musí být rozhodně zážitek. Velké díky 
ředitelce Mgr. Janě Tolarové a všem paním učitelkám za 
energii.  
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Podzimní čas oslav odstartovalo v září Horšické hudební léto. 
Letos se hrálo, tančilo a pochutnávalo na klobásách od           
p. Miroslava Sikyty st. opět v Újezdě Na Kanárku. Zábavu 
zajistila rocková skupina Turbo Revival Plzeň, která je           
v “našich končinách“ velmi oblíbená. Skvělá muzika byla 
odedávna a je dosud pro Horšice typická, ať už v lidovém nebo 
moderním žánru. I v Turbu hrají a zpívají muzikanti právě 
z Horšic.    

Od října už se valem ochlazovalo, ale v Horšicích se na zábavu 
a oslavy nezapomnělo. Jen několik dnů před prvním “snížkem“ 
4. 11., uspořádalo SDH lampiónový průvod. Přítmí, lampióny 
a vůně buřtů opečených na ohni, to je příležitost, kterou nejvíc 
ocení děti. Několik desítek místních i přespolních si oslavu užilo 
při romantickém průvodu Horšicemi i při večerním finále na 
hřišti.  

A pak už přišly všechny prosincové oslavy! Jak ty moderní          
a novodobé, tak ty lidové               
a tradiční. Poslední měsíc v roce 
otevřel Vánoční jarmark 2. 12. 
Letos se uskutečnil doslova pod 
sněhem a premiérově také u školy     
v Horšicích, tedy přesněji pod 
střechou nového altánu. Zatímco 
rodiče nakupovali vánoční zboží, 
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děti sáňkovaly opodál. O den později se na návsi v Horšicích 
rozsvítil vánoční strom. Děti zpívaly, svařák voněl a výtěžek 
z tohoročního jarmarku, který již tradičně předávala Ing. 
Lenka Krejčí, opět potvrdil, že místní lidé jsou přející a 
velkorysí. Díky jim si škola může pořídit potřebné zařízení za 
24.029,- Kč.  

Horšická společenská sezóna byla v prosinci v plném proudu,      
a tak pokračovala ve sportovní hale 9. 12., kde se tančilo při 
skladbách hudební skupinu TSP Band. A pak už jen Štědrý 
den a vánoční svátky. Kouř z komínů, návštěvy u sousedů           
a pohoda v Horšicích, ve Vitouni a v Újezdě.  

Rok klidný, ale i dramatický. 

Nakonec zbývá ještě zamyšlení nad klidnými dny roku 2023 
v našich vesnicích, ale    i nad těmi několika 
dramatickými. Klid a pohoda naštěstí 
převažovaly. Tak např., co může být 
romantičtějšího a pohodovějšího než tropická 
noc? Pravda, ta horšická se uskutečnila 
v březnu, a tak rozhodně nešlo o noční 
teplotu. Zato ale exotická hudba a plážové 
drinky ve vyzdobeném sportovním sále 
v Horšicích přímořskou atmosféru rozhodně zajistily. Akce se 
nazývala “Tropická noc“ a byla novým skvělým nápadem SDH 
Horšice.  
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Další pohodovou březnovou akcí 
byl maškarní ples. Vlastně plesy 
dva, protože ve dvou víkendových 
dnech se vystřídala zábava 
v maskách nejdříve pro dospělé a 
pak pro děti. Kapela Orion hrála 
celý víkend. A koho že byste 
potkali na sobotním vesnickém bále 
ve sportovní hale      v Horšicích? 

Muchomůrku, cirkusového klauna, motorkáře, Batwoman a 
mnoho dalších. Skvělí byli všichni, medaile však putovaly do 
Řáholce a do vesmíru! Vítězové byli vyhodnoceni 
“potleskoměrem“ všech účastníků: Rumcajs s Mankou a 
v těsném závěsu dvojice kosmonautů.  

Pohoda v Horšicích a v okolí… to jsou určitě i nové dřevěné 
sestavy, které od letoška najdete na různých místech podél cest. 
Můžete se posadit na pohodlných lavicích, odpočinout si, 
rozhlédnout se po krajině nebo posvačit u prostorných stolů. 
Během celého roku jich v okolí přibylo celkem 5: U křížku 
směrem k Luhu, na Hůrce, 
Na Kanárku, u vodní 
nádrže nad Újezdem a 
v Horšicích na dražkách. 
Poslední jmenované místo 
vybízí od podzimu k posezení 
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i s pěknou květinovou výzdobou. No a ještě něco. Od jara se 
dá v Horšicích posedět i v dokončené dřevěné přístavbě před 
obchodem. Teď už je pěkně uzavřená, takže vás v ní odnikud 
neofoukne. Odpočinkové prvky i sezení na návsi kvalitně 
zhotovil p. Pavel Kocanda z Horšic. Děkujeme!  

A ještě jedna věc. Netýká se sice přímo Horšic, Vitouně, ani 
Újezda, ale 26. 9. ji zcela jistě zaregistrovali všichni místní. 
Nejdříve asi ti, kdo z našich vesnic jezdí do zaměstnání do 
Plzně, ale během několika dní jistě i ostatní, kteří si v Plzni 
rádi třeba jen nakoupí. Toho dne byl totiž otevřen dlouho 
očekávaný obchvat Horní Lukavice. Časem vyvede nová silnice 
automobilovou dopravu i z Přeštic (plán na rok 2027), zatím 
ale maximálně urychlil cestu alespoň z Plzně do Horšic. Z Bor 
jste doma za 25 minut.  

Těžko říct, zda sport patří k horšické pohodě, nebo naopak 
k dramatickým událostem. Tak či tak, turnaje ve stolním tenisu 
jsou u nás díky Ing. Pavlu Vránkovi již tradicí. O pohár 
starosty obce se hrálo v tomto roce 25. 2. Kdo se ten den 
nechtěl protáhnout při sportu, mohl se večer pobavit při pouťové 
zábavě. Sv. Matěj, patron horšického kostela, se slavil tancem 
ve sportovní hale s rockovou muzikou Turbo Revival Plzeň. 
Podruhé se v ping-pongu soutěžilo v prosinci. Vánoční turnaj byl 
bohatě obsazen: soutěžily 3 skupiny po šesti hráčích, a tak hra 
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střídala hru celé odpoledne. A zde jsou medailové pozice:         
1. Nguyen Kim Hai, 2. Ivan Černý, 3. Michal Auterský.  

Přinesl nakonec rok 2023 nějakou skutečně dramatickou 
událost? Jistě doznívaly dramatické chvíle, které do našich 
životů přinesla nedávná pandemie, začátek nedaleké války          
i letošní vládní kroky v řešení energetické krize. U nás 
v Horšicích jich naštěstí nebylo tak moc, a když už, podařilo 
se je zvládnout obratem. Jednou takovou byla silná bouřka na 
začátku srpna, při níž blesk uhodil do vysokého smrku u školy. 
Nešlo to jinak, strom bylo nutno neprodleně pokácet. Akci 
zajistila firma VSW Profi z Merklína. Škoda je sice 
každého stromu, ale na školní zahradě jich bylo letos vysazeno 
namísto jednoho hned 14.  

Dobrý rok 2023.  

Rok 2023 byl dobrý rok. V obci se myslelo na děti, na 
pracující obyvatele, na občany v důchodovém věku a také na 
několik desítek seniorů, kteří překročili sedmdesátku, 
osmdesátku, a dokonce devadesátku. Všichni měli možnost u nás 
prožít tento rok v pohodové práci, při zábavě a sportu i při 
plánování budoucnosti! A co očekávat do budoucna? Tak třeba 
hřiště v Horšicích! Letos se stihla přípojka elektřiny, možná, 
že něco dalšího přibude v příštích letech. A také fotovoltaika! 
Je zatím jen záměrem, ale nejspíš bude. Na škole, na obecním 
úřadě a na jednom z domů v Újezdě. A nakonec ten 
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nejvelkorysejší plán. Vodovodní a kanalizační řad. Plán trvá 
už několik let, ale podaří-li se uskutečnit krok od plánování 
směrem k realizaci, stanou se Horšice, Vitouň i Újezd skutečně 
moderními, a ještě pohodovějšími sídly.  


